
Vili. Glavna skupščina UJU v Mariboru. 
Velika udeležba iz vseh krajev države. — Radi Radiceve smrti skrajšan 

program. — Zaključek že v soboto zvečer. 

dne ise je zbralo v zborovalni dvorani nad 
1200 udeležencev iz vseh krajev naše domo
vine, ki so zasedli povečini galerije, kajti v 
dvorano so imeli vstop le pooblaščeni dele* 
gati. 

Verifikacija pooblastil. 
že pred 15. uro so začeli tajniki posa* 

meznih poverjeništev pregledovati pooblasti« 
la posameznih delegatov in ob otvoritvi glav* 
ne skupščine je bilo ugotovljeno, da se je je 
udeležilo 136 društev z 280 delegati. Ker je pa 
prispelo mnogo delegatov šele s popoldan« 
skimi vlaki, so se mogli isti udeležiti skup* 
ščine šele, ko je 'bila ponovno otvorjena ob 
17. uri in je bilo tedaj navzočih nad 500 de« 
legatov. 

Otvoritev glavne skupščine. 
Ker se je pregledovanj« pooblasti' 

vleklo, je .mogel predsednik tov. Petrovič 
otvoriti glavno skupščino šele ob Vi 16. Že 
Ob prvih besedah predsednika je pričela opo* 
zicija motiti njegov govor z ostrimi med* 
Iklici. Že je izgledalo, da se bo vršila skup* 
ščina na isti 'žalosten način kot v iSkoplju, 
kjer je opozicija s svojim nastopom prepre* 
čila vse resno delo. — Toda ko je tov. Pe* 
trovič omenil smrt Stjepana Radiča, so burni 
medklici utihnili in vsi prisotni so stoje po* 
slušali 

goivor predsednika. 
Tov. Petrovič je takoj v začetku omenil, 

da zagrebško poverjeništvo ni imelo pokra* 
jinske skupščine radi velike žalosti, ki je bila 
prizadeta hrvatskemu narodu s smrtjo Stje* 
pana Radiča. Toda žalost Hrvatov je tudi na* 
ša 'žalost, ker je bil z Radičem položen v grob 
učitelj in voditelj vsega kmetskega ljudstva 
v naši domovini. On je dobro poznal kmeta, 
a poznal je tudi svoj narod. — »Slava!« 

Sožalna brzojavka Radičevi rodbini. 
Skupščina je nato sprejela predlog, naj 

se pošlje rodbini pokojnega Stj. Radiča sle« 
deža brzojavka: Glavna letna skupščina UJU 
dne 11. avgusta v Mariboru Vam izreka v 
globoki žalosti nad nesrečo, k,i je zadela Vas 
in ves jugoslovenski narod s smrtjo velikega 
patriota in prosvetitelja, bivšega ministra pro« 
svete Stjepana Radiča, globoko sožalje, ne« 
umrljivemu pokojniku pa največje priznanje 
in spoštovanje. Hvala in slava Stjepanu Ra« 
diču. — Predsednik UJU Vlada Petrovič. 

Volitev odsekov in zapisnikarjev. 
Pred volitvami posameznih odsekov je 

bila prečitana tudi pozdravna brzojavka, Iki 
je bila poslana Nj. V. Kralju in jo je skup« 
ščina z velikim odobravanjem soglasno spre* 
jela. 

Predsednik je nato prečital (Imena dele* 
gatov, ki jih je glavni odbor predlagal v po* 
samezne odseke. Skupščina je predlog Sipre* 
jela in ko so bili izvoljeni še zapisnikarji in 
overovatelji zapisnika, je predsednik pozval 
odseke, naj prično s svojim delom in pre* 
kinil skupščino. 

Nadaljni potek skupščine. 
Ob 17. se je zopet začelo iprekinjeno 

zborovanje. Prvi je poročal v imenu odseka 
za pravila tov. Škavič in predlagal, da se sta* 
vi debata o spremembi pravil z dnevnega 
reda. Njegov predlog je bil soglasno sprejet. 
— Odsek za proračun je sprejel :z vsemi gla* 
sovi proti enemu predlog, naj ise članarina 
zniža od 15 na 10 Din, a proračun naj se 
objavi vsaj 1 mesec pred skupščino v »Na* 
rodni prosveti«. 

Glede nabiranja za Jugoslovenski Djački 
dom je bil odsek iza proračun mnenja, naj se 
organizira zbirka prostovoljnih prispevkov 
po vseh poverjeništvih in društvih in naj se 
prispevki za istega ne vnašajo v redno čla* 
narino. 

Vsi predlogi tega odseka so bili soglasno 
sprejeti. 

Letošnja glavna skupščina se je vršila 
pod vtisom Radiceve smrti. Zagrebško po* 
verjeništvo je že v četrtek brzojavilo drugim 
poverjeništvom, naj bi se glavna skupščina 
preložila, a je to bilo nemogoče, ker so bili 
mnogi delegati iz južnih krajev države že na 
potu. Radi tega je moral glavni odbor iskle* 
pati, kako bi se dalo izvršiti vsaj najvažnejše. 

Seja glavnega odbora 
se je vršila, 'kakor je bilo v programu javljeno 
ob 9. uri oopoldne. Manjkali pa so na seji 
beograjski in splitski člani glavnega odbora. 

Predsednik Petrovič se je v uvodnih be* 
sedah spominjal smrti velikega voditelja in 
učitelja hrvatskega naroda Stjepana Radiča 
in omenil, da je ta žalostni dogodek dovedel 
UJU do tega, da mora glavni odbor sklepati 
o izpremembi dnevnega reda. V počaščenje 
spomina Radičevega so poslušali člani glav* 
nega odbora predsednikov govor stoje in 
nato vzkliknili: »Slava mu!« 

Sklepi glavnega odbora. 
GlaVni odbor je pričel nato sklepati v 

koliko naj bi ise skrčil program skupščine in 
katere važnejše izadeve naj bi se rešile. Po 
kratki debati so se zjedinili na sledeče: 

(Predsednik naj ima namesto svojega na* 
govora ob otvoritvi skupščine, spominski go* 
vor na Radiča. — Pokojnikovi rodbini ise 
pošlje iz skupščine sožalna brzojavka, a po* 
glreba se udeleži 10 članska deputacija UJU 
pod vodstvom tov. Vlade Petroviča. Za ljub* 
ljiansko poverjeništvo sta bila določena v to 
deputacijo tov. Lapajne in Kobal. 

Na to se je razvila tudi precejšnja de« 
bata o Internacijonalni federaciji učiteljskih 
udruženj, katere član je tudi naše udruženje, 
m so jo nekateri delegati smatali za dobro, 
drugi pa za slabo ustanovo. Opozicija je oči« 
tala glavnemu odboru, da je včlanil UJU v 
Internac. federacijo brez pooblastila članstva. 

K besedi se je javil tudi znani vodja 
opozicije tov. Todorovič, ki je v kratkih be« 
sedah grajal postopanje vodstva. Delo izvrš« 
nega odbora ni po njegovem mnenju pravil« 
no, ker hoče z novimi pravili podvreči vso 
organizacijo edino svojemu vplivu. Če noče 
izvršni odbor razpada organizacije, naj po* 
stopa po resoluciji slovenskega učiteljstva. 

Tov. Hreščak, ki je obrazložil stališče 
slov. učiteljstva z ozirom na resolucijo glede 
spremembe pravil, je povdarjal, da pridejo 
vsi spori osebni in načelni do izraza na glav« 
nih skupščina in ovirajo, oziroma sploh pre« 
prečajo resno delo. Če se hočemo izogniti ta« 
kim •incidentom na glavnih skupščinah, je 
treba spremeniti pravila v smislu resolucije, 
ki jo je sprejelo slov. učiteljstvo na svoji 
zadnji pokrajinski skupščini. Spori naj se 
poravnajo doma in ne na glavnih skupščinah. 
To pa je mogoče le, če je stanovska organi* 
zacija zgrajena na federativni podlagi. Velik 
aplavz, ki ga je žel tov. Hreščak za svoja iz* 
vajanja, priča, da so vsi delegati za spremem* 
bo pravil v našem smislu'— le žal, da se o 
pravilih ni razpravljalo 'na sedanji skupščini. 
Za tem je prečital tudi verifikacijski odbor 
svoje poročilo, ki je bilo soglasno sprejeto. 
Kot zadnji je poročal referent odseka za »Iz* 
veštaj«, ki je predlagal, da naj skupščina 
sprejme iizveštaj v celoti. Glasovanje se je 
vršilo na znani način — z nekoliko glasovi 
»Prima se!« je bil izveštaj sprejet. 

Zaključek skupščine. 
S tem je bilo končano delo, ki ga je imela 

rešiti skupščina. Predsednik tov. Petrovič se 
je z lepimi besedami zahvalil Mariborskemu 
učiteljskemu društvu, ki je storilo vse, kar je 
bilo v njegovi moči, da se izvrši skupščina 
čim doStojnejše. Gostom je pripravilo mari* 
borsko učiteljstvo vse udobnosti, ki jih je 
mogoče ob takih prilikah pripraviti, za kar 
mu bo učiteljstvo iiz vse države zelo hvaležno. 
Ob 19. uri zaključi nato predsednik skupščino. 

Izleti gostov. 
Po končani skupščini so se gostje v več 

skupinah udeležili izletov, v Rogaško Slatino, 
električno centralo na F.ali, na Bled, a neka* 
teri so se odpeljali tudi v Gradec in na Dunaj. 

Razstava. 
Veliko pokornost vsega učiteljstva je 

zbudila razstava, ki je bila prirejena na II. 
dekliški meščanski šoli v Cankarjevi ulici. 
Mladinska literatura je bila razstavljena pod 
devizo »Kaj čita naša mladina.« Razstavljene 
so bile Isrbske, hrvatske in slovenske mladin* 
ske knjige, ki so v celoti nudile pestro sliko 
in si je mogel marsikdo napisati naslove po* 
sameznih knjig, ki jih še nima v šolski knjiž* 
niči. 

Pod naslovom »Otrok in ne sinov« je bilo 
razstavljenih mnogo knjig in revij o delovni 
šoli in šolski reformi sploh. Ogromna, skoro 
izključno nemška, literatura o šolski reformi 
nam kaže pot, ki^jo ima naše šolstvo še pred 
seboj. 

Deška meščanska šola je razstavila iiz* 
delike deških ročnih del. Veliko število iz« 
delkov iz lesa, ilovice, lepenke, palčic itd. 
priča, kako lepi uspehi se lahko dosežejo z 
marljivim in sistematičnim delom. Vse slo« 
vensko učiteljstvo mora biti hvaležno za trud, 
ki ga je imelo Mariborsko učit. društvo, da je 
nudilo našim tovarišem iz južnih krajev toliko 
lepega in prijetnega, da se bodo z veseljem 
spominjali na Slovenijo. V. M. 

Delegati naj se zberejo ob 15. uri v zbo* 
rovalni dvorani, da izvolijo odseke, a glavna 
skupščina se vrši Ob 17. uri. 

Skupščina naj izvoli sledeče odseke: iz« 
veštajni, budgetni, odsek za predloge in od« 
sek za pravila. 

Referati, ki bi morali biti prečitani na 
skupščini, bodo objavljeni v »Učitelju«. 

Skupščina naj sklepa le o predlogih od= 
sekov. 

Ker je bila podpredsednica UJU Jelisava 
Vavru na izahtevo ministrstva za trgovino 
brez vzroka premeščena iz Zagreba v Kar« 
lovac je sprejel glavni odbor resolucijo, ki v 
v njej naproša ministrstvo za zopetno name« 
ščenje J. Vavre v Zagrebu. 

Nadaljna razprava. 
Glede resolucije, ki je bila sprejeta na 

pokrajinski skupščini v Celju z ozirom na 
spremembo pravil, se je razvila zelo živahna 
razprava in ni manjkalo tudi očitkov na ra« 
čun ljubljanskega poverjeništva, ki zahteva 
v resoluciji popolno avtonomijo posameznih 
poverjeništev. 

Razpravljalo se je tudi o poročilu in je 
več članov glavnega odbora grajalo dejstvo, 
da je bilo isto razposlano na poverjeništva 
šele tik pred skupščino, radi česai; ni mogoče, 
da bi se posamezni delegati natančneje sezna« 
nili z njegovo vsebino. 

Glavna skupščina. 
Vsi vlaki, ki so prihajali v soboto v Ma« 

ribor, posdbno oni iz Beograda, Zagrdba in 
Ljubljane, so pripeljali veliko število udele* 
žencev glavne skupščine in pred poslopjem 
Union je postajalo čedalje živahneje. Popol* 


